
كار سختي نيست؛ 
دنيا حيدري
   گزارش

اي��ن جمل��ه اي 
اس��ت كه تقريباً 
تمامي وزراي ورزش ايران و حتي برخي از رؤساي 
تربيت بدني سابق ايران به زبان رانده اند، آن هم با 
تأكيد بر نظر مثبت رؤساي جمهور وقت كشور، 
ام��ا به رغ��م تم��ام آنچ��ه در خص��وص انجام 
هماهنگي هاي لازم و مهيا كردن مقدمات كار به 
زبان آمده، آب از آب تكان نخورده و تمام گفته  ها 
در زمينه خصوصي سازي پرسپوليس و استقلال 
وع��ده اي بيش نبوده اس��ت. وعده ه��اي نخ نما 
شده اي كه ديگر حتي در خوشبينانه ترين حالت 
ممكن نيز روزنه اميدي براي عملي شدن آن به 

چشم نمي خورد. 
واقعيت را در اين راستا اواخر سال 99 فتح الله زاده، 
مديرعامل سابق آبي پوشان در ميزگردي راديويي 
بيان كرد: »وزارت ورزش و دولت ها نمي خواهند 
از اين دو باش��گاه دل بكنند و واگ��ذاري اين دو 
باشگاه ش��عاري بيش نيس��ت. روزي كه حرف 
خصوصي س��ازي به ميان آمد، صنايع موشكي 
فشفش��ه هم نداش��ت اما اكنون موش��ك هاي 
بالس��تيكي و نقطه زن داريم، ولی پرس��پوليس 
و استقلال همچنان ش��نونده وعده واگذاري به 
بخش خصوصي هستند، چراكه ميل و اراده اي 

در اين راستا وجود ندارد. 
كار واگذاري بارها ش��كلي جدي به خود گرفت. 

حسابرسي سرخابي ها، محاسبه دارايي ها و بحث 
ورود به فرابورس براي طي ش��دن اصولي راه و 
حت��ي قيمت گذاري كه تصور مي ش��د گام هاي 
آخر باش��د تا اين دو تيم براي هميشه از سيطره 
دولت خارج شوند، اما اين پرونده هرگز بسته نشد 
و هر بار با وجود تعيين زمان و وعده هاي جالب 
توجه مسكوت ماند، آن هم در شرايطي كه هر بار 
داستان به گونه اي مطرح مي شد كه گويي اين تو 
بميري از آن تو بميري ها نيست و اين بار قرار است 
كار فيصله پيدا كند، اما با وجود تمام توضيحات 
به ظاهر قانع كننده براي پيش��برد مثبت كار و 
افزايش دارايي هاي دو باش��گاه )براساس ادعاي 
سلطاني فر(، هر بار با بهانه هايي چون اصلح نبودن 
خريدار زماني كه كار تا پاي مزايده هم پيش رفت، 
فراهم نبودن شرايط و تفاهم با مجلس و نهادهاي 
نظارتي و بهانه هايي از اين دس��ت كار همواره به 
تعويق افتاد تا پرسپوليس و استقلال همچنان در 

مالكيت دولت بمانند. 
س��جادي اما نيامده ق��دم در راه همتايان قبلي 
خود گذاش��ت. آت��ش او تندتر از س��ايرين بود و 
در همان بدو ورود بود كه با اش��اره به نظر مثبت 
رئيسي در خصوص واگذاري سرخابي ها با تأكيد بر 
اينكه مقدمات كار در دوره مديريت قبلي )وزارت 
سلطاني فر( طي شده از پايان كار تا دو ماه آينده 
خبر داد: »كار سختي در پيش نيست، فقط يك 
هماهنگي بين وزارت ورزش و وزارت اقتصاد نياز 

است و با توجه به اينكه در حال حاضر دو باشگاه 
آماده واگذاري هستند، طي يك تا دو ماه آينده اين 
اتفاق رخ مي دهد.« اين آخرين وعده در خصوص 
واگذاري سرخابي ها بود، وعده اي كه تجربه ثابت 
كرده بود زمان آن تا پايان دولت بارها و بارها تمديد 
خواهد شد. اتفاقي كه سه ماه و نيم بعد همانطور 
كه انتظار مي رفت رخ داد و سجادي، وزير تازه وارد 
ورزش كه نيمه هاي شهريورماه خبر از پايان كار 
واگذاري اي��ن دو تيم تا دو ماه آين��ده داده بود با 
تمديد زمان وعده داده ش��ده، مدعي شد عرضه 
اوليه دو باشگاه استقلال و پرس��پوليس تا پايان 
بهمن ماه سال جاري در فرابورس كليد مي خورد. 
گوش هوادار پرس��پوليس و اس��تقلال 16 سال 
است كه به شنيدن وعده هاي اين چنينی عادت 
كرده اس��ت و ديگر خبره��اي اين چنيني حتي 
شور و نش��اطي هم در بين فوتبال دوستان و به 
خصوص طرفداران اي��ن دو تيم ايجاد نمي كند. 
اما آنچه امروز براي طرف��داران اين دو تيم بيش 
از واگذاري س��رخابي ها حائز اهميت است، حل 
شدن مشكلات آنهاس��ت، نه واگذاري كه هيچ 
عزم و اراده اي براي انج��ام آن وجود ندارد و تنها 
وعده اي است براي گرم كردن سر اهالي فوتبال! 
حال آنكه اگر انرژي كه در تمام اين سال ها براي 
مانور روي خصوصي سازي پرسپوليس و استقلال 
گذاشته شده بود صرف حل مشكلات اين دو تيم 
مي شد، اوضاع الان به گونه اي نبود كه سرخابي ها 

بابت عدم صدور مجوز حرفه اي و حذف از ليگ 
قهرمانان زانوي غم بغ��ل بگيرند و با گردني كج 

نگاه شان براي حل اين معضل به دولت باشد. 
اگرچه س��جادي هم مانند قبلي ها نيامده وعده 
واگ��ذاري داد، ام��ا او مي تواند با تابوش��كني به 
جاي ادامه اين راه ك��ه هيچ انتهاي��ي ندارد در 
مس��ير حل مش��كلاتي قدم بردارد كه طي اين 
سال ها س��رخابي ها را به س��مت حذف از ليگ 
قهرمانان سوق داده اس��ت. دو تيم پرطرفداري 
كه بي هيچ شك و ترديدي امروز نه چوب دولتي 
بودن كه چوب بي كفايتي مديراني را مي خورند 
كه ب��دون هي��چ منطق��ي روي كار آمدند و جز 
در مس��ير نابودي پرسپوليس و اس��تقلال گام 
برنداش��تند و وزير تازه وارد ورزش اين فرصت را 
دارد كه با تغيير رويه در اين داستان به جاي شعار 
دادن، گامي اساسي در راس��تاي حل معضلات 
پرسپوليس و اس��تقلال بردارد و سروساماني به 
اوضاع نابس��امان اين دو تيم بدهد. دو تيمي كه 
حالا يك سال فرصت دارند تا با همراهي وزير در 
مسير حرفه اي گام بردارند و بي هيچ دغدغه اي 
مجوز لازم را در اين راس��تا اخذ كنن��د. البته به 
شرط آنكه وزير جديد ورزش به جاي صرف وقت، 
انرژي و هزينه خود روي داس��تان بي س��رانجام 
واگذاري، به حرفه اي شدن اصولي و اساسي دو 
تيم تحت سلطه خود بپردازد تا شعار دادن براي 

خصوصي شدن آنها!
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فريدون حسن

سعيد احمديان

دوپينگ افسارگسيخته در رده هاي نوجوانان و جوانان

فاجعه در وزنه برداري 
حدود يك ماه قبل بود كه كميته بين المللي المپيك از مشروط بودن حضور 
وزنه برداري در مسابقات المپيك پاريس خبر داد. توماس باخ صراحتاً از 
وزنه برداري به عنوان فرزند مشكل دار اين كميته نام برد و به فدراسيون 
جهاني اين رشته اعلام كرد اگر نتواند به وضعيت افسارگسيخته دوپينگ در 

اين رشته سروسامان دهد، آن وقت بايد با حضور در المپيك وداع كند. 
اين تهديد ش��امل تمامي اعضای فدراس��يون جهاني مي ش��ود و ايران 
نيز از اين قاعده مستثنا نيس��ت، به خصوص آمار و ارقامي هم كه درباره 
دوپينگ وزنه برداران ايران، به ويژه در رده جوانان رسانه اي مي شود بسيار 
نگران كننده اس��ت. اين آمار در حالي منتشر شده كه در همين المپيك 
توكيو وزنه برداري كشورمان در حالي كه از چهار سهميه برخوردار بود به 
دليل آمار بالاي دوپينگ با جريمه روب��ه رو و در نهايت با دو وزنه بردار در 
المپيك 2020 حاضر شد. اينكه وزنه برداري در رده بزرگسالان با گسترش 
پديده شوم دوپينگ روبه رو شده، يك اتفاق تلخ است، اما شيوع اين پديده 

در رده هاي پايه را بايد يك فاجعه ناميد. 
ديروز خبرگزاري ها از آمار بالاي دوپينگ در رده جوانان و نوجوانان پرده 
برداشتند تا به طور جدي نگران آينده  وزنه برداري باشيم. رشته مدال آوري 
كه با ادامه اين روند قطعاً جايي در المپيك پاريس نخواهد داشت. آمارها 
نشان مي دهد در سال هاي اخير هر دوپينگي كه در مسابقات بين المللي 

مثبت شده، مربوط به رده سني نوجوانان و جوانان بوده است. 
خبرگزاري ايسنا در اين خصوص نوشت: »زماني كه در سال 9۳، تست 
دوپينگ چهار وزنه بردار نوجوان در مسابقات قهرماني آسيا 201۴ مثبت 
شد، اين اتفاق ناگواري براي وزنه برداري ايران محسوب می شد، چراكه 
رسماً پاي دوپينگ به پايه ترين تيم ملي ايران باز شده بود، اما شايد كمتر 
كسي تصور مي كرد اين تازه آغاز ماجرا باشد و در سال هاي آينده قرار است 
نوجوانان و جوانان بيشتري درگير دوپينگ شوند. بعد از سال 201۴ كه 
تست چهار نفر همزمان مثبت شد، تاكنون تست سه وزنه بردار ديگر در 
مسابقات بين المللي مثبت ش��ده كه دو نفر از آنها از رده نوجوانان و يك 
نفر نيز از رده جوانان هستند. مسئله اي كه وجود دارد اين است كه چرا 
وزنه برداران نوجوان و جوان از سن كم ترجيح مي دهند به جاي پاك بودن 
با دوپينگ قدرت خود را به نمايش بگذارند و فدراسيون تا چه اندازه توانسته 
وزنه برداران را قانع كند كه مدال گرفتن با تقلب هيچ ارزشي ندارد. رسوخ 
دوپينگ به رده پايه تيم ملي حالا به هر شكلي كه باشد، يكي از بدترين 
اتفاقات براي فدراسيون است و نبايد به سادگي از كنار آن گذشت. البته اين 
تهديد متوجه وزنه برداري زنان هم شده و بايد جلوي اين اتفاق از الان گرفته 
شود تا زنان هم آلوده نشوند و فدراسيون وزنه برداري بايد به فكر راه حلي 

باشد تا بيشتر از اين نوجوانان و جوانان دختر و پسر ايران آلوده نشوند.«
آمارها نگران كننده است؛ س��ال 201۴ مهدي فروتن، مصطفي خليلي، 
مهرشاد محمودي و رامين ولي پور در مس��ابقات قهرماني نوجوانان آسيا 
دوپينگ كردند. در سال 2017 باز هم در مسابقات قهرماني نوجوانان آسيا 
يك وزنه بردار ايراني دوپينگي شد، محمد شهاب. اما گويا اين تازه شروع كار 
بود و آسيا سكوي پرتابي بود براي دوپينگي ش��دن وزنه برداران نوجوان و 
جوان ايران در مسابقات جهاني به گونه اي كه در سال 2019 محمد حسيني 
در مس��ابقات قهرماني جوانان جهان دوپينگي شناخته شد. حالا خبرها 
حاكي از آن است كه يك وزنه بردار نوجوان ايران هم بعد از مسابقات قهرماني 

نوجوانان 2021 جهان به دليل دوپينگ در آستانه محروميت قرار دارد. 
با يك حساب سرانگشتي مي توان به راحتي نتيجه گرفت كه نوجوانان 
و جوانان وزنه برداري در استفاده از مواد نيروزا و دوپينگ گوي سبقت را 
از بزرگسالان اين رشته ربوده اند و از بزرگان خود چنان پيشي گرفته اند 
كه ش��ايد برخي از آنها حتي نتوانند رنگ حض��ور در اردهاي تيم ملي 

بزرگسالان را هم ببينند. 
نكته تلخ ماجرا اينجاست كه هشدارهاي داده شده نشان از آن دارد كه نه 
كميته بين المللي المپيك و نه فدراسيون جهاني وزنه برداري كوچك ترين 
اهمالي در برخ��ورد با متخلفان نخواهند داش��ت و حت��ي حاضرند نام 
وزنه برداري را از رشته هاي المپيكي خط بزنند و طبيعي است كه در برخورد 

با وزنه برداران متخلف ايراني نيز به هيچ عنوان كوتاه نيايند. 
هشدارهاي يك ماه پيش توماس باخ آينده وزنه برداري را به چالش كشيده، 
اما گويا قبل از اينكه اين چالش به وزنه برداري ايران برسد، خود ما كار را 
براي خودمان تمام كرده ايم. دوپينگ در رده هاي پايه اتفاقي نيست كه به 
سادگي بتوان از كنار آن گذشت، اين موضوعي است كه آينده ورزش كشور 

را با خطری جدي روبه رو مي كند.

خصوصي سازي پرسپوليس و استقلال، هزار وعده توخالي

رؤيايي كه رنگ واقعيت به خود نمي گيرد

جامعه كشتي در سوگ فاطميه
چهره اي كه در عكس بالا دست به صورت گرفته و به پهناي صورت اشك 
مي ريزد محمد بناست، مربي  كه همواره با دس��ت هاي گره كرده پس از 
پيروزي ش��اگردانش او را ديده ايم. اين تصوير متفاوت سرمربي تيم ملي 
كشتي فرنگي است كه در مراسم عزاداري ايام فاطميه در فدراسيون كشتي 
ثبت شده، مراس��مي كه خيلي از چهره هاي نامدار كشتي در آن حضور 
داشتند و به سوگ حضرت فاطمه زهرا)س( نشستند. در اين مراسم علاوه بر 
بنا، پژمان درستكار سرمربي تيم ملي كشتي آزاد، محمدرضا گرايي قهرمان 
المپيك و جهان در كشتي فرنگي و جمعي از مسئولان و پرسنل فدراسيون 

كشتي حضور داشتند و به عزاداري دختر حضرت رسول)ص( پرداختند.

در اوزاني كه انتظار نداشتيم طلا گرفتيم
تيم ملي آليش كشورمان هفته گذشته در مسابقات جايزه بزرگ جام 
اركينبايف قرقيزستان با كسب سه مدال طلا و س��ه نقره به كار خود 
پايان داد. آنا براتي، سرمربي تيم ملي كشتي آليش بانوان در گفت و گو 
با روابط عمومي فدراس��يون كش��تي در مورد عملكرد اين تيم گفت: 
»شرايط بسيار خوبي در مس��ابقات حاكم بود. بانوان بعد از دو سال به 
مسابقات برون مرزي اعزام ش��دند كه بايد از فدراسيون كشتي تشكر 
كنم كه اين فرصت را به ما دادند. اين مسابقات محك بسيار خوبي براي 
كش��تي گيران بود، خصوصاً براي برخي از آنها كه بي تجربه بودند. در 
سه وزن 55، 65 و 70 كيلوگرم نمايندگان ما كه تاكنون تجربه حضور 
در مسابقه بين المللي را نداشتند، توانستند سه مدال طلا بگيرند. اين 
در حالي بود كه بعد از اعزام با س��رماخوردگي مواجه شديم كه سريعاً 

پيگيري و درمان كرديم تا در مسابقات مشكلي نداشته باشيم.«

اولين يادواره شهداي تربيت بدني و سلامت 
برگزار مي شود

اولين يادواره شهداي تربيت بدني و سلامت، يك شنبه هفته آينده در 
باغ موزه دفاع مقدس برگزار مي ش��ود. مهرزاد حميدي، معاون تربيت 
بدني و س��لامت وزارت آموزش و پرورش درباره اهداف برگزاري اين 
يادواره گفت: »يك��ي از اهداف، شناس��اندن ش��هداي تربيت بدني و 
سلامت به معلمان و دانش آموزان اس��ت. بايد سيره اين شهدا بازگو و 
كتاب زندگينامه آنها مطرح شود. اين جريان بايد استمرار پيدا كند و 
به صورت ادواري باعث تبليغ سيره شهدا و نام و ياد آنها شود. تاكنون 
7۳شهيد تربيت بدني و س��لامت مشخص ش��ده اند و احتمال اينكه 
ش��هداي ديگري اضافه ش��وند نيز وجود دارد. ضمن اينكه اين شهدا 

مربوط به دبيران تربيت بدني و مراقبان سلامت هستند.«

داوري ها بهتر بود 2 طلاي ديگر مي گرفتيم

هدفم ركورد بزرگسالان است
عملكرد خوب عليرضا يوسفي، وزنه بردار دسته سنگين وزن جوانان       خبر
كشورمان در مسابقات قهرماني جهان باعث ش��ده حالا بسياري از 
علاقه مندان و كارشناس��ان وزنه برداري از او به عنوان حريف آينده تالاخادزه، قهرمان گرجستاني 
سنگين وزن جهان نام ببرند. يوسفي كه حالا ركوردار دسته سنگين وزن جوانان جهان است، معتقد 
است كه مي تواند در سال هاي آينده به ركورد غول گرجستاني حمله كند. او مي گويد: »براي من مهم 
بود كه بروم و خودم را نشان دهم. خدا را شكر مي كنم كه خيلي ها فهميدند من توانايي و پتانسيل 
رفتن روي سكو در سال هاي بعد را دارم. هدفم اين است كه براي ركورد بزرگسالان جهان هم تلاش 
كنم. تالاخادزه يك نابغه است كه از ديدن وزنه زدن او لذت مي بريم. او قطعاً خيلي اصولي ريكاوري 
مي كند كه بعد از المپيك توانسته باز هم ركوردشكني كند. آنها مثل ما نيستند كه تا دو روز مانده به 

اعزام ندانند اصلًا اعزام مي شوند يا نه.«

ماجراي تغيير تابعيت علي ارسلان، 
ماني سعيدي
      بازتاب

فرنگي كار دارنده مدال برنز جوانان 
جهان و بزرگس��الان آسيا كه قرار 
است براي تيم ملي صربستان مسابقه بدهد، در هفته هاي گذشته يكي 
از موضوعات پربحث در ورزش بوده كه افراد زيادي درباره آن اظهارنظر 
كرده اند. اين واكنش ها در شرايطي اس��ت كه عليرضا دبير، رئيس 
فدراس��يون كش��تي پيش از اين در گفت وگو با تلويزيون اينترنتي 
ايرانيك، مواضع فدراسيون را در اين باره بيان كرده بود. او گفته بود: 
»ابتدا بگويم ما واقعاً بايد هواي ورزشكارانمان را داشته باشيم. آنها مدال 
مي آورند، افتخار كسب مي كنند و بايد به آنها رسيدگي كنيم، اين 
قهرمانان سرمايه هاي ما هستند. نوع رفتن را بايد از هم متمايز و جدا 
كرد و بحث تغيير تابعيت كشتي گيران را بايد از چند زاويه ديد؛ يك 
نوع ورزشكار داريم كه هرچه در ايران تلاش مي كند، به تيم ملي دعوت 
نمي شود و به كشورهاي ديگر مي رود. بايد اجازه بدهيم برود، مي تواند 
برگردد و نمي رود كه سياسي پناهنده شود، چون خود ما در فدراسيون 

به او اجازه داده ايم كه برود.« رئيس فدراسيون كشتي موافق اين نوع 
تغيير تابعيت هاست: »گروه ديگر ورزشكاراني هستند كه نفر دوم و 
سومند يا مثلاً در كشتي، يك نفر در وزني كه مسابقه مي دهد نفر ششم 
است و در ايران نمي تواند به عضويت تيم ملي دربيايد. به اين نفر بايد 
همانطور كه اشاره كردم، اجازه بدهيم كه برود. خودم هم پيشنهادش 
را داده ام، مي رود آنجا مسابقه مي دهد و عنوان مي شود يك ايراني است 
و در بسياری از جاها اينها به درد ما خورده اند.« البته دبير اينكه يك 
ورزشكار بزرگ و مطرح پشت به كشورش كند را تقبيح مي كند: »يك 
كشتي گير هم هس��ت كه در تيم ملي حضور دارد و مردم دوستش 
دارند، اما ول مي كند و مي رود و زير پرچم يك كش��ور ديگر مسابقه 
مي دهد. اين ورزش��كار قطعاً عاقبت بخير نمي شود. همه چيز پول 
نيس��ت. ورزش��كاران درجه يك نمي روند، مگر علي دايي، حسين 
رضازاده، كريم باقري، حس��ن يزداني و عليرضا حيدري رفتند، اين 
قهرمانان نرفتند. اين نشان مي دهد كه همه چيز پول نيست و براي 

كشور، اسلام و مردم است و اين را خود مردم خوب مي دانند.«

نظر فدراسيون كشتي درباره تغيير تابعيت مدال آوران
 »ارسلان« ها مي روند

 »يزداني« ها نمي روند

رقابت هاي كاراته قهرماني آس��يا 
حامد قهرماني

    چهره
هرچند با قهرماني ايران در مجموع 
تمام رده هاي سني به پايان رسيد، 
اما هيچ كس نمي تواند منكر نزول س��طح كاراته ايران نسبت به 
دوره هاي قبلي اين مسابقات شود. تيم هاي بزرگسالان ايران چه 
در رده مردان و چه بانوان با نزول چشمگيري روبه رو بودند كه شايد 
بتوان يكي از دلايل آن را حضور نداش��تن در مسابقات جهاني 
عنوان كرد. با اين حال شهرام هروي، سرمربي تيم ملي 
مردان از عملكرد ش��اگردانش راضي است و معتقد 
است اگر داوري ها در مسابقات قزاقستان بهتر بود، 
ايران مدال هاي بيشتري كسب مي كرد: »كاراته 
ايران همچنان يكی از قدرت هاي آس��يا و جهان 
است. ملي پوشان ما به خاطر كرونا و از دست رفتن 
فرصت حضور در مسابقات جهاني با شرايط روحي 
خاصی در قزاقس��تان حاضر ش��دند، با وجود اين 
عملكرد خوبي داشتند. دنبال بهانه نيستيم، اما در 
دي��دار نيمه نهايي پوريا اقدس��ي ب��ا حريف مطرح 
قزاقستاني، داوري به نفع ميزبان بود. در صورت قضاوت 
عادلانه اين ديدار، اقدسي به راحتي فيناليست مي شد و 
در نهايت به مدال طلا مي رسيد. در فينال كوميته تيمي 
نيز مشكلات داوري وجود داشت كه در نتيجه تأثيرگذار 
بود. اش��تباهاتي كه باعث ش��د دو مدال طلاي ما به 

راحتي از دست برود.«

مقصران اصلي بايد پاسخگو باشند
حذف پرس��پوليس و اس��تقلال از ليگ 
قهرمانان آسيا به دليل عدم صدور مجوز 
حرفه اي تبعاتش تنها داخلي نيست. اگر 
فراتر از قاره آس��يا نروي��م، در همين قاره 
كهن اين داستان به زيان ما تمام مي شود، 
چراكه ايران در رنكينگ جهاني تيم اول 
آسياست و با اين ش��رايط دو تيم مطرح 
آن حذف مي شوند و هيچ تيم ديگري هم 
نمي تواند جايگزين آنها ش��ود. اما مسئله 
حائز اهميت در اين راستا دليل اين اتفاق اس��ت؛ ما دائماً در حال محو 
شدن هستيم و نكته تأسف بار اينجاست كه هيچ كسي به وضوح توضيح 
نمي دهد دليل قضيه اي كه اتفاق افتاده چيست يا آنكه چه كساني در 
اين راستا كوتاهي كرده اند. آيا از قوانين آگاهي نداشتيم يا دلايل ديگري 
چنين اتفاق تلخي را رقم  زده اس��ت. انگار كس��اني كه مرتكب اشتباه 
مي شوند خيلي مصون هس��تند كه نه نامي از آنها به ميان مي آيد و نه 
پاي شان به ماجرا باز مي شود. درست شبيه قضيه ويلموتس كه نه كسي 
سراغ هشت نفري رفت كه امضاي ش��ان پاي قرارداد اين مربي بلژيكي 
بود و نه بازخواستي از مقصران ماجرا ش��د، حتی شفافيتي هم در كار 
ديده نشد. معضل اصلي همين است، اينكه كسي سراغ مقصران اينگونه 
فجايع را نمي گيرد. فوتبال ايران دارد به قهقرا مي رود، اما نه درون زمين 
و مستطيل سبز، بلكه در اتاق ها و ميان نشست ها و همفكري هايي كه 
حاصلش حذف دو تيم مطرح فوتبال ايران از آسياست و اين اتفاق واقعاً 
خيلي دردناك است. هرچند عده اي همچنان اميدوارانه از حل مشكلات 
حرف مي زنند، اما ای اف سی كدخدامنشانه برخورد نمي كند، آنجا قانون 
حاكم است. البته كه ما هم قوانيني داريم، اما با وجود تمام ايرادهايي كه 
به برخي قوانين وارد است، مسئله اصلي اين است كه در ايران مي توانيم 
قوانين را دور بزنيم، ولي در كنفدراس��يون فوتبال آسيا چنين چيزی 
وجود ندارد. آنجا برابر مقررات و قوانين حكم مي كنند. اين تئوري را كه 
ای اف سی »با ما بد است« به هيچ وجه قبول ندارم. در ای اف سی افرادي 
نشسته اند كه به كارشان تسلط دارند و مي دانند فوتبال ايران اگر در مسير 
درست باشد، مي تواند بهترين باشد. اما خودمان گويي نمي خواهيم كه 

در مسير درست گام برداريم تا به نتيجه اي كه بايد برسيم.

امير حاج رضايي

كارشناس فوتبال

تخريب »بنا«ي فرنگي
ناجوانمردانه، ش��ايد بهترين توصيف از هجمه هاي چند روز گذش��ته 
عليه محمد بنا، سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي باشد. هجمه هايي كه 
گروهي از شاگردان و دستياران سابق بنا عليه او به بهانه تغيير تابعيت 
يكي از فرنگي كاران به راه انداخته اند و دور از احترام، شروع به پرده دري 
كرده اند و در انتقادهاي ش��ان با زير پاگذاشتن حرمت ها سعي دارند با 
وارونه جلوه دادن حقايق، بنا را مقصر وضعيتي بدانند كه سبب مي شود 
كشتي گيراني مانند علي ارس��لان تصميم به كشتي گرفتن براي يك 
كشور ديگر بگيرند. دليل اتهام شان هم همان بهانه هميشگي است كه 
محمد بنا اعتقادي به انتخابي ندارد و همواره سعي مي كند ملي پوشان 
را بدون توجه به نتايجي كه مي گيرند، بر اس��اس متر و معيارهايي كه 

خودش در نظر دارد انتخاب كند. 
اينكه بنا نسبت به انتخاب ملي پوشان بر اساس مسابقات انتخابي كمتر 
نظر موافقي داشته، موضوعي نيست كه قابل كتمان باشد، به هر حال 
سرمربي كشتي فرنگي با توجه به سياست هايش ترجيح مي دهد فارغ 
از يك چرخه، ملي پوشي كه شايسته پوشيدن دوبنده تيم ملي است را 
انتخاب كند. با اين حال بنا در دو س��ال گذشته پس از الزام فدراسيون 
مبني بر انتخاب تيم ملي بر اس��اس چرخه انتخابي با وجود انتقادها و 
مخالفت هايي كه ممكن است داشته باشد، سعي كرده بر اساس چرخه اي 
كه فدراسيون براي انتخاب ملي پوشان در نظر گرفته است عمل كند و 
انتخاب تيمي كه به المپيك توكيو يا جهاني نروژ اعزام ش��د هم بر اين 
اس��اس صورت گرفت. بنا با وجود نقدهايي كه ممكن اس��ت به چرخه 
انتخابي داشته باشد، نسبت به آن پايبند بوده و سعي كرده است به عنوان 
سرمربي تيم ملي، در مسيری پيش برود كه فدراسيون از او مي خواهد و 

كمتر منتقدي مي تواند اين گزاره را رد كند. 
كارنامه محمد بنا هم مشخص است و بس��ياری از شاگرداني كه امروز بر 
ضد او موضع گرفته اند با ارزش ترين مدال هاي شان را با اين مربي كسب 
كرده اند و به بالاترين افتخارات رسيده اند. كارنامه فرنگي در المپيك توكيو 
و مسابقات جهاني نروژ كه آخرين حضور فرنگي كاران تا امروز در ميادين 
مهم بين المللي بوده هم به خوبي گوياي همه چيز است. فرنگي با بنا در 
المپيك با يك طلا و يك برنز بهتر از كشتي آزاد نتيجه گرفت و شاگردان بنا 
در جهاني نروژ هم با چهار طلا و يك برنز، نتيجه اي تاريخي كسب كردند. 
اين نتايج گوياي اين اس��ت كه انتخاب هاي بنا جواب داده و او توانسته با 
ملي پوشاني كه بر اساس چرخه انتخابي به توكيو و اسلو برده است، بهترين 

نتيجه را بگيرد و كمتر ايرادي مي توان به انتخاب هاي او گرفت. 
در چنين شرايطي ريشه هجمه به وجود آمده عليه بنا را بايد در جايی 
ديگر جست وجو كرد. دليل اينكه چرا بعضي از چهره هاي اسم و رسم دار 
فرنگي و همچنين مربياني كه بخش زيادي از موفقيت هاي ش��ان را با 
حضور در كنار بنا و زيردست او كسب كرده  و شروع به موضع گيري عليه 
اين مربي كرده اند را بايد فراتر از اين ديد كه اين منتقدان مدافع چرخه 
انتخابي ش��ده اند و حالا به دليل اينكه يكي از كشتي گيراني كه در اين 
چرخه ديده نشده و تابعيت يك كشور ديگر را گرفته است از سرمربي 

تيم ملي كشتي فرنگي انتقاد مي كنند. 
ريش��ه چنين هجمه عجيبي را بايد در منفعت طلبي افرادي يافت كه 
حضور مربي تأثيرگذاري مانند بنا مانع بزرگي برابر آنها براي رسيدن به 
اهداف شان است. اين درد بزرگ نه تنها كشتي، بلكه ورزش ايران است. 
اينكه گروهي با چشم بستن بر واقعيت ها و كارنامه اي كه گوياي همه 
چيز است براي رسيدن به مقاصدشان كه منافع كشتي را هدف گرفته 
است، شروع به هجمه عليه سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي كرده اند. 
منتقداني كه اگر دلسوز بودند و منافع كشتي را در نظر مي گرفتند به 
خودشان اجازه نمي دادند پس از موفقيت تاريخي فرنگي در جهاني به 
مربي  كه معمار اين موفقيت بوده است، بتازند و او را به دليل اتفاقي كه 

كمترين سهم را در آن داشته، شماتت كنند.
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